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وزیر راه و شهرسازی خبر داد؛
توافق با کشور سوریه برای اتصال ریلی به ایران

وزیر راه و شهرسازی از توافق با کشور سوریه برای اتصال ریلی ایران به این 
کشور از طریق کشور عراق خبر داد.

مهرداد بذرپاش پیش از ظهر دیروز شنبه در آئین آغاز احداث خط ریلی شلمچه به بصره اظهار 
کرد: احداث راه آهن شلمچه به بصره حدود 40 سال به دلایل متعدد محقق نمی شد ولی دیروز 
عملیات اجرایی این پروژه با حضور معاون اول رئیس جمهور ایران و نخست وزیر عراق آغاز 
شد.وی اظهار کرد: توافقات اولیه طی چند ماه گذشته بین وزرای 2 کشور به سرانجام رسید و 
مقدمات اجرایی شدن این پروژه فراهم شد.وزیر راه و شهرسازی گفت: کارشناسی این پروژه 
توسط مدیران عامل راه آهن ایران و عراق انجام شده و عملیات زیرساختی آن انجام و دیروز 

وارد فاز اجرایی شد.
بذرپاش بیان کرد: امیدواریم در کوتاه ترین مدت این پروژه به سرانجام برسد، طول این ریل 

32 کیلومتر است که 16 کیلومتر در خاک ایران و 16 کیلومتر در خاک عراق انجام می شود.
وی افزود: مقرر شــد تا زمین های موردنیاز اطراف رودخانــه اروند برای احداث پل در اختیار 
جمهوری اسلامی ایران قرار بگیرد و طرف عراقی متعهد شد این امر هرچه سریع تر انجام شود.

وزیر راه و شهرســازی بسان کرد: توافق شد تا این مســیر ریل و احداث پل متحرک روی 
رودخانه اروند، ظرف یکسال و نیم به اتمام برسد، همچنین چنانچه در حین انجام کار قدری زمان 

طولانی تر شد توافق لازم بین دو کشور انجام خواهد شد.
وی افزود: همچنین توافقی با کشور سوریه انجام شده است تا بتوانیم از طریق ریلی با کشور 
سوریه نیز در ارتباط باشیم.وزیر راه و شهرسازی گفت: پس از توافقات امروز و در زمینه توسعه 

روابط، یک پیمان سه جانبه میان ایران، عراق و سوریه در دستور کار قرار خواهد گرفت.

وزیر صمت: نوآوری مقصد اول واگن پارس است
وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: نوآوری مقصد اول شرکت واگن پارس 
است و این شرکت باید محصولات نوآورانه ای را عرضه کند که خارجی ها 

توانایی تولید چنین کالاهایی را نداشته باشند.
»عباس علی آبادی« عصر شنبه در جمع کارگران شرکت واگن پارس مپنا اراک با بیان اینکه 
واگن پارس افتخار آمیزترین کارخانه صنعتی بوده است و خواهد بود به این نکته نیز تاکید کرد که 
این شرکت می تواند با بهبود قیمت ها، ارتقای کیفیت و شکوفایی استعدادها، پیشرفت چشمگیری 
داشته باشد.وزیر صنعت، معدن و تجارت خاطر نشان کرد: از تمام شرکت هایی که در راستای 
سیاست های نظام حرکت کنند، حمایت می شود.علی آبادی اظهار کرد: کارگران واگن پارس این 

توانایی را دارند که با تکیه بر هوش و توانایی خود بهترین و نوآورانه ترین تولیدات را ارایه دهند.
وزیر صنعت، معدن و تجارت روز جمعه به شهرستان زرندیه سفر کرد و از صبح دیروز )شنبه( 
تاکنون در شهرستان فراهان حضور یافت و از کارخانه صنعت کویرریس این منطقه بازدید کرد.

دیدار با نماینده ولی فقیه در استان مرکزی، حضور در نشست ستاد تسهیل و روانع موانع تولید، 
حضور در نشست شورای گفت و گوی دولت و بخش خصوصی، بازدید از فاز سوم بیمارستان 
آیت الله خوانساری اراک، بازدید از شرکت واگن پارس مپنا اراک و حضور در جمع کارگران این 
شــرکت از دیگر برنامه های کاری صبح امروز )شنبه( وزیر صنعت، معدن و تجارت به استان 

مرکزی بود.سفر به شهرستان های خمین، محلات و دلیجان از دیگر برنامه های عصر است.

اعمال تخفیف های 10 تا 15 درصدی روغن های 
خوراکی در تمامی فروشگاه ها

مدیرکل کالا های اساسی وزارت جهاد کشاورزی گفت: تمامی شرکت های 
تولید روغن خوراکی از امروز محصولات خود را با کاهش 10 تا 15 درصدی 

ارائه می کنند.
حمدالهی گفت: وزارت جهاد کشاورزی، سازمان حمایت  از مصرف کنندگان و کارگروه تنظیم 
بازار با توجه به کاهش قیمت جهانی روغن خام تخفیف  10 تا 15 درصدی روغن با همکاری 
بخش خصوصی پیشنهاد داد که این کاهش قیمت در خصوص روغن جامد، نیمه جامد و  مایع 

مورد قبول قرار گرفت.
به گفته مدیرکل کالا های اساسی وزارت جهاد کشاورزی از روز  پنجشنبه  فاز عملیاتی  آن 
را آغاز کرده ایم  و امروز هم برای بازرسی از این بخش اقدام به اعزام نیرو های خود کرده ایم 
که تا به این لحظه با توجه به حمایت خود بخش خصوصی این موضوع مورد توجه بوده است.  
 حمدالهی گفت:  روغن مایع سرخ کردنی 1350 گرمی که پیش از این  قیمت آن  94 هزار و 
500 تومان بود  با این کاهش قیمت  به 83 هزار و 100 تومان رسید، روغن مایع  1620  سرخ 
کردنی  قبلا 124 هزار 600 تومان بود در حال حاضر به   109 هزار و 60 تومان رسیده و روغن 
810 گرمی حاوی ویتامین دی از 59 هزار و 400 تومان به 50 هزار و 500 تومان رسیده است.

او گفت: در تمامی اقلام کالایی روغن که 200 قلم کالا است این کاهش 10 تا 15 درصدی 
اعمال شده است.

حمدالهی بیان کرد:  با توجه به آنکه خود  بخش خصوصی اقدام به این کار کرده است و با ما 
در این حوزه همراه بوده اند تصمیم گرفته شد کالا های که در داخل انبار ها هستند اصلاح قیمت 

برای آن ها صورت گیرد و با تخفیف 10 تا 1، 5 درصدی به فروشندگان تقدیم شود.
مدیر کل کالا های اساسی وزارت جهاد کشاورزی در انتها گفت: در بحث کالا های فروشگاه های 
زنجیره ای که با  قیمت بالا خرید کرده بودند این کالا با درصد سود کمتر با همین تخفیف های  
10 تا 15 درصدی اعمال می شــود و  کالا های هم که در  سطح خرده فروشان وجود دارد با 
توجه به آنکه تعداد بار های آن ها کم است با قیمت 10 تا 15 درصدی ارائه کنند و این موضوع در 

بار های جدید آن ها لحاظ خواهد شد.

مطالبات گندمکاران تا 10 روز آینده تسویه می شود
معاون وزیر جهاد کشاورزی گفت: کل وجه گندم خریداری شده از کشاورزان 

تا 10 روز آینده به طور کامل پرداخت می شود.
آقای علیرضا مهاجر معاون امور زراعت وزارت جهاد کشاورزی با اشاره به وعده خودکفایی گندم 
در سال زراعی جدید گفت: امروز خرید گندم از 10 میلیون و 226 هزار تن عبور کرده است، کل 

پول گندمکاران تامین و تا 10 روز آینده پرداخت خواهد شد.
 او ادامه داد: قیمت خرید تضمینی گندم برای ســال زراعی آینده تا سه روز دیگر در شورای 

قیمت گذاری توسط وزیر جهاد کشاورزی اعلام خواهد شد. 
معاون امور زراعت وزارت جهاد کشاورزی با تاکید بر اینکه برنامه وزارت جهاد کشاورزی برای 
سال زراعی جدید، افزایش خوداتکایی در تولید محصولات اساسی است، گفت: این قول را به 

مردم می دهیم که در سال زراعی جدید در تولید گندم به خودکفایی برسیم.
 او گفت: نزدیک به یک میلیارد نفر از جمعیت دنیا در فقر زندگی می کنند و به درستی به غذا 
دسترسی ندارند، در این راستا فائو برای افزایش تولید، بهره وری و ضریب امنیت غذایی طرح هایی 

را ارائه و اجرا می کند.

اخبار کوتاه 

به گفته مدیرعامل راه آهن، مجموع کل هزینه پروژه 
راه آهن تهران - کربلا حدود 200 میلیون دلار است 
و مسئولان ایرانی و عراقی وعده ای دو ساله برای 

تکمیل آن داده اند.
راه اندازی خط ریلی شلمچه-بصره از 20 سال گذشته مطرح 
بوده و در این سال ها همواره فرآیند پرفراز و نشیبی داشته، اما به 
دلایل متعدد از جمله حضور داعش در عراق تا نبود اعتبار و عدم 
توافق با عراق برای واگذاری اراضی مورد نیاز، هیچگاه مرحله 

اجرایی آن راه به جایی نبرده است.
با رفع این مشکلات، آغاز مطالعات نهایی و عملیات اجرایی 
پروژه ریلی شلمچه-بصره در سال 1400، به نتیجه تصمیمات 
مقامات عراقی موکول شده بود؛ به خصوص اینکه مسیر مورد 
نظر برای ســاخت راه آهن میان دو کشــور، به مین روبی نیاز 
داشت؛ همان زمان رستم قاسمی -وزیر فقید راه و شهرسازی- 
دیدارهایی با مسئولان عراقی داشت تا زمینه توافق با عراق در 

خصوص اتصال ریلی ایران با این کشور را فراهم کند.
همچنین وزیر راه و شهرسازی از آغاز عملیات اجرای مسیر 
ریلی راه آهن شلمچه-بصره و پل متحرک توسط دو کشور خبر 
داد و در عین حال اعلام شد که عراق وعده داده بابت احداث این 
پروژه 215 میلیارد دینار عراقی هزینه کند و به انجام این پروژه 
در سال 2023 هم تاکید کرده است. بدین ترتیب امروز عملیات 
اجرایی راه آهن شلمچه بصره با حضور معاون اول رئیس جمهور 

ایران و نخست وزیر عراق آغاز شد.
راه آهن در مسیر تکمیل حلقه مفقوده خط ریلی تهران-کربلا 

در این راستا سید میعاد صالحی، مدیرعامل راه آهن گفت: در 
دولت سیزدهم و از ابتدای حضورم در راه آهن جمهوری اسلامی 
ایران، تحقق دیپلماسی حمل و نقل ریلی هم در مسیر شمال 
به جنوب و هم کریدور شرق به غرب در دستور کار قرار گرفت. 

همچنین به منظور تکمیل حلقه مفقوده در مسیر تهران-کربلا 
که همان مسیر شلمچه-بصره است، جلسات متعددی را با طرف 
عراقی داشته ایم.  وی افزود: یکی از موانع مختلف اجرای این 
پروژه این بود که محل اجرای این پروژه، محل عملیات کربلای 
پنج در دفاع مقدس بــوده و مین های فراوانی در این منطقه 
همچنان وجود دارد. در طول ماه های اخیر، نزدیک به 1630 عدد 
مین، کشف کرده ایم که توانسته ایم حدود 1.4 کیلومتر، خط ریلی 
احداث کنیم و پروژه وارد خاک عراق شــود.معاون وزیر راه و 

شهرسازی ادامه داد: در ابتدا حداکثر 16 کیلومتر مین های به جا 
مانده از ایام دفاع مقدس بود که عملیات مین روبی را ایران بر 
عهده گرفته است. همچنین عملیات زیرســازی و روسازی، 
به طول حدود 32 کیلومتر توسط طرف عراقی انجام می گیرد و و 
نهایتا پلی که روی اروندرود و در میان بصره ایجاد خواهد شد. با 
توجه به تخصص مهندسین کشورمان، احداث این پل را، ایران 

بر عهده گرفته است.
صالحی با اشاره به برگزاری جلسات متعدد با طرف عراقی و 

توافق روی جزییات عملیات و اخذ نقشه دقیق مسیر، گفت: تیم 
مین روبی و همه ی تجهیزات ما در نقطه صفر مرزی کاملا آماده 
است. همچنین به جهت پیشبرد پروژه با توجه اینکه تمام مسیر 
در خاک عراق است، نیاز به مشارکت خوب طرف عراقی داریم.

 200 میلیون دلار برای تکمیل این پروژه 
در هیات دولت عراق مصوب شده است

وی در ادامه گفت: سکوی مسافری جدیدی در خاک عراق 
ساخته شده است و حجم قابل توجهی ریل نیز وارد کشور عراق 

کرده ایم و این اقدامات با توسعه ایستگاه مسافری به شلمچه و 
اضافه کردن خطوط ادامه دار خواهد بود. مجموع کل پروژه طبق 
آنچه که در هیئت دولت عراق مصوب شده، حدود 200 میلیون 

دلار است.
مدیرعامل راه آهن در یک برنامه تلویزیونی در خصوص برنامه 
زمانی تکمیل پروژه نیز اظهار کرد: طبق تفاهم امضاشده، برای 
کل پروژه بدون در نظر گرفتن مدت زمان ساخت پل، 18 ماه در 
نظر گرفته شده است. در خصوص مدت زمان احداث پل بازشو 
نیز به طور موازی، پیش بینی ما بین 18 ماه تا حداکثر 2 ســال 
اســت.صالحی درباره تحویل زمین پروژه از طرف عراقی نیز 
گفت: ظرف روزهای آتی بنا است که این زمین تحویل ما داده 
شود و از زمان تحویل، حداکثر شش ماه زمان برای مین روبی 
در نظر گرفته ایم و به موازات آن طرف عراقی، عملیات زیرسازی 

و روسازی پروژه را انجام خواهد داد.
وی در رابطه با میزان ظرفیت مسافری و ترانزیتی و باری مسیر 
شــلمچه - بصره افزود: هر خط ریلی بین 8 تا 10 میلیون تن 
امکان جابه جایی بار دارد و در حوزه مسافری نیز ظرفیتی حدود 

12 میلیون نفر پیش بینی می شود.
راه آهن شلمچه - بصره تا دو سال آینده به سرانجام می رسد

همچنین دیروز مهرداد بذرپاش -وزیر راه و شهرسازی- در 
حاشیه بازدید از پایانه مرزی شلمچه، با اشاره به آغاز عملیات 
اجرایی خط ریلی شلمچه - بصره اظهار کرد: سعی می کنیم 
ظرف مدت یک و نیم تا دو ســال این پروژه را به ســرانجام 
برسانیم.نخست وزیر عراق نیز با بیان این که اجرای خط راه آهن 
شــلمچه – بصره راه را برای اجرای پروژه های بعدی هموار 
می کند، اظهار کرد: ما تلاش می کنیم از طریق این پروژه، پروژه 
اتصال به نجف اشــرف و بعد اتصال به کربلای معلی را اجرا 

کنیم.

با سرمایه گذاری 200 میلیون دلاری عراق انجام شد

راه آهن تهران-کربلا راه 20 ساله را دو ساله می رود!

اینفوگراف

اعلام رویکرد جدید ایمیدرو برای فعالیت در حوزه لیتیوم
سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی 
ایران )ایمیدرو( به منظور حرکت هدفمند در حوزه 
مواد معدنی حیاتــی و راهبردی نظیر لیتیوم اقدام 
به تهیه نقشــه راه کرده و بر این اساس اقدامات 
منسجمی در راستای توسعه فعالیت های اکتشاف 

و فرآوری آغاز کرده است.
به گزارش ایمیدرو، لیتیوم در صنایع مختلف مانند باتری سازی، 
سرامیک و شیشــه، روان کارها، تهویه مطبوع، دارویی، پلیمر، 
متالورژی و غیره کاربرد دارد. کاربرد عمده لیتیوم در باتری های 
لیتیوم- یون است که برای خودروهای الکتریکی به کار می رود 
این در حالی است که روند رو به رشد تولید خودروهای الکتریکی 
منجر به اهمیت روز افزون این ماده معدنی برای کشورهای جهان 
شده است.سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران 
)ایمیدرو( به منظور حرکت هدفمند در حوزه مواد معدنی حیاتی 
و راهبردی اقدام به تهیه نقشــه راه کرده است و بر این اساس 
اقدامات منســجمی در راستای توسعه فعالیت های اکتشاف و 
فرآوری آغاز کرده اســت. از جمله مواد معدنی هدف در برنامه 
ایمیدرو، لیتیوم اســت. پیش از بررسی آخرین اقدامات ایمیدرو 
برخی توضیحات کلی برای شناخت بهتر این صنعت در ادامه 

آمده است.
طبق اطلاعات منتشر شده، تولید جهانی لیتیوم در سال 2021 
حدود 100 هزار تن )به استثنای تولید لیتیوم آمریکا( تخمین زده 
شده که نسبت به سال 2020 )82500 تن( 21 درصد افزایش 
داشته است.تولید جهانی لیتیوم در پاسخ به تقاضای شدید بازار 
باتری های لیتیوم یونی و افزایش قیمت لیتیوم، افزایش یافته 
اســت. مصرف جهانی لیتیوم در سال 2021 حدود 93 هزار تن 
برآورد شــد که نســبت به 70 هزار تن در سال 2020 افزایش 
33 درصدی را نشان می دهد.با توجه به افزایش مجدد تقاضا و 
افزایش قیمت لیتیوم در سال 2021، عملیات توسعه ظرفیت تولید 

لیتیوم در دنیا ادامه یافت که در پاسخ به همه گیری جهانی کویید 
19 در ســال 2020 به تعویق افتاده بود. استرالیا با 55 هزار تن 
لیتیوم استخراج شده، بزرگترین تولیدکننده لیتیوم در سال 2021 
بود و پس از آن شــیلی )26 هزار تن(، چیــن )14 هزار تن( و 
آرژانتیــن )6 هزار و 200 تن( قرار گرفتند.با توجه به روند رو به 
رشد تقاضای این فلز حیاتی، امنیت عرضه لیتیوم به اولویت اصلی 
شرکت های فناوری در آسیا، اروپا و آمریکا تبدیل شده است. در 

راستای توسعه اکتشاف و تولید لیتیوم اقدامات زیر انجام شد:
1- اتحادهای استراتژیک و سرمایه گذاری های مشترک بین 
شــرکت های فناوری و شرکت های اکتشافی برای اطمینان از 
عرضه قابل اعتماد و متنوع لیتیوم برای تامین کنندگان باتری 

و سازندگان خودرو ایجاد شد.
2- منابع لیتیوم شورابه ای در آرژانتین، بولیوی، شیلی، چین و 

آمریکا توسعه داده شدند.
3- منابع لیتیوم معدنی در استرالیا، اتریش، برزیل، کانادا، چین، 
کنگو )کینشاسا(، چک، فنلاند، آلمان، مالی، نامیبیا، پرو، پرتغال، 
صربستان، اسپانیا، ایالات متحده آمریکا و زیمبابوه و همچنین 
منابع لیتیوم رسی در مکزیک و ایالات متحده در مراحل مختلف 
توســعه قرار گرفتند. ذخایر آرژانتین، استرالیا و سایر کشورها بر 

اساس اطلاعات جدید تجدید نظر شدند.
با ادامه فعالیت های اکتشافی، منابع لیتیوم شناسایی شده به طور 
قابل توجهی در سراسر جهان افزایش یافته است و در مجموع 
به حدود 89 میلیون تن رسیده است. منابع لیتیوم شناسایی شده 
در آمریکا از شــورابه ها، شورابه های زمین گرمایی، هکتوریت، 

شورابه های میدان نفتی و پگماتیت ها 9.1 میلیون تن است.
با توجه به ضرورت های موجود و رویکرد توسعه ای سازمان 
ایمیدرو، از مهمترین برنامه های سازمان در این زمینه می تواند 

به موارد ذیل اشاره کرد:
- توسعه فعالیت های اکتشافی لیتیوم

- گسترش فعالیت های تحقیق و توسعه برای بهره برداری از 
منابع کم عیار لیتیوم و تولید کربنات ها، اکسیدها و هیدروکسیدهای 

لیتیوم و تولید باتری های لیتیومی
- توسعه همکاری های بین المللی برای بهره بردای از منابع 

لیتیوم داخلی با استفاده از تکنولوژی های روز دنیا
- بررسی امکان پذیری اســتحصال لیتیوم از منابع ثانویه و 

بازیافتی
- منابع موجود لیتیوم و استفاده از تجارب بین المللی

در حال حاضر در کشور منابع شورابه های متعددی وجود دارد 
که بر اساس مطالعات اکتشافی انجام شده تاکنون، مقادیری از 
لیتیوم در آن ها مشاهده شده است. نکته حایز اهمیت در خصوص 
این منابع عیار پایین لیتیوم در آنها است و بر این اساس استفاده 
از روش های صنعتی متداول برای استحصال لیتیوم از این منابع 
با چالش هایی همراه است. لذا نیاز است از تکنولوژی های جدید 
بر مبنای جداسازی انتخابی استفاده شود. از مهمترین منابع کشور 
می توان به شورابه های قم، خور و بیابانک، مهرجان، میانی، ترود 

و حاج علیقلی اشاره کرد.
با توجه به برنامه ریزی های انجام شده در ایمیدرو و با راهبری 
»طرح مواد معدنی حیاتی و راهبردی« و همکاری شــرکت ها 
و مجتمع های زیرمجموعه ســازمان، برنامه های مختلفی در 
زمینه توسعه فعالیت های تحقیقاتی به منظور استحصال لیتیوم 
با استفاده از ظرفیت علمی و دانشگاهی کشور و همچنین به طور 

موازی استفاده از تجارب شرکت های بین المللی آغاز شد.
بر اساس برنامه مذکور در نخستین اقدام برای تعیین وضعیت 
ذخایر موجود و استفاده از تجارب بین المللی شرکت های روسی 
دارای دانش فنی و تجارب کافی شناســایی شده و پس انجام 
مذاکرات، نخســتین گام از همکاری های طرفین برای انتقال 
تجارب، توسعه همکاری ها و بررسی امکان انتقال فناوری برای 

تولید لیتیوم از ذخایر داخلی آغاز شد.

الگویکشتامسالشاملمحصولاتباغبانیهممیشود
معاونوزیرجهادکشاورزیاعلامکرد

رئیس سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی گفت: سال 
گذشته الگوی کشت فقط برای محصولات زراعی تدوین شد، 

ولی امسال این الگو شامل محصولات باغبانی نیز می شود.
مجتبی خیام نکویی با بیان اینکه اهمیت امنیت غذایی بعد از جنگ اوکراین و 
روسیه جایگاه ویژه ای را پیدا کرد، اظهار کرد: البته قبل از آن نیز اهمیتش آشکار 
بود ولی به دلیل اینکه کشورها قادر بودند نیاز خود را با خرید از دیگر کشورها 

تامین کنند به عنوان یک معضل تلقی نمی شد.
وی ادامه داد: در جنگ اوکراین و روســیه برای 500 هزار تن گندم بین چند 
کشور معارضات بسیاری شد.  بنابراین امروز بحث امنیت غذایی تقریباً روی میز 
تمام کشورها به عنوان مسئله اصلی قرار گرفته است. سال گذشته رهبری در 
دیدار با هیات دولت فرمودند مسئله امنیت غذایی مسئله درجه یک کشور است 
و توجه مســئولان و در حقیقت مسئولان نظام در رده های مختلف را به این 

موضوع معطوف کردند.
رئیس سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی گفت: در این اتفاقاتی که 
افتاد شاهد کاهش عرضه محصولات غذایی در دنیا و رشد قیمت شگفت انگیز 
آنها که در مواردی تا دو و سه برابر نیز رسید، بودیم و به همین دلیل کشورها 
به فکر افتادند تا بتوانند در حوزه  محصولات راهبردی تمهیداتی برای تأمین 

آن بیاندیشند.
وی با بیان اینکه تعریف امنیت غذایی در  27 یا 28 ســال پیش این بود که 
یک کشوری بتواند غذای مورد نیاز مردمش را از طریق واردات و تولید داخل 
تامین کند، گفت:امروز در دنیا تعریف امنیت غذایی این نیست و در این حوزه 
حداقل چهار مؤلفه باید اتفاق بیفتد.   مولفه اول فراهمی است؛ یعنی تامین و 
تولید. مولفه دوم دسترسی است؛ یعنی اگر مردم از لحاظ توانمندی اقتصادی 
قابلیت خرید مواد غذایی را نداشــته باشند که بتوانند برای یک زندگی فعال 
 نیاز مغذی خودشــان را تأمین کنند بنابراین ما به امنیت غذایی دســت پیدا 

نکرده ایم.  
سوم بحث سلامت است؛ یعنی غذایی که در کشور تولید یا وارد می شود سالم 
باشد. چهارمین بحث پایداری است؛ یعنی اگر ما بخواهیم به یک امنیت غذایی 
پایدار دست پیدا کنیم نباید به گونه ای باشد که یکسال نیازمان را تأمین کنیم 
سال دیگر در اثر مشکلات اقلیم یا سایر مشکلات ما دچار مشکل تأمین شویم. 
بنابراین این چهار مؤلفه حداقل مؤلفه هایی است که باید برای بحث امنیت غذایی 

در نظر بگیریم.
خیام نکویی اضافه کرد:روزی که انقلاب ما پیروز شــد 36 میلیون جمعیت 
داشته ایم. 25 میلیون تن تولیدات غذایی ما بوده است. در ظرف 44 سالی که 
از انقلاب می گذرد، تولید بخش کشــاورزی 5 برابر شده است. در حال حاضر 
125 میلیون تن تولید بخش کشاورزی است که حدود 40 درصد این افزایش 
ناشی از افزایش سطح زیرکشت و بیش از 60 درصد آن نیز ناشی از رسوخ دانش 

و فناوری بوده است.
وی با اشاره به اینکه در شرایط موجود حدود 80 درصد از نیاز مردم را تأمین 
می کنیم، گفت: اگر بخواهیم آمار نسبتاً دقیقی بدهیم برای حدود مابقی 20 درصد 
سالیانه بنا به توان دولت ها و تصمیماتی که می گیرند بین 10 تا 16 میلیارد دلار 

از ارز کشور خارج می شود.
سرانه مصرف روغن در کشور بالای 23 کیلو است

معاون وزیر جهادکشــاورزی در بخش دیگری از صحبت هایش با اشاره به 
اینکه بخشی از این ارز  به واردات روغن تخصیص داده می شود، گفت:یکی از 

مشکلاتی که در کشور داریم بالا بودن میزان مصرف روغن است. سرانه مصرف 
در کشور بیش از 23 کیلو است و این شرایط را به گونه ای سوق داده که سالیانه 
به بیش از 2 میلیون تن نیاز روغن داریم. این در حالیست که تنها 7 درصد از این 
میزان در داخل کشور تولید می شود. بنابراین بالغ بر 90 درصد را باید وارد کنیم.

به گفته وی خوراک دام و طیور نیز در همین بخش قرار می گیرد و موارد ذکر 
شــده تقریباً مجموعاً 50 درصد از بخشی از واردات  را در حوزه مواد غذایی به 

خودش اختصاص می دهد.
خیام نکویی در ادامه گفت: در برنج نیز تقریباً در سال های متفاوت بین 2 میلیون 
تا 2.5  میلیون تن در نوسان تولید داشتیم و میانگین تقریباً سالی یک میلیون تن 
واردات برنج داریم که این قسمت عمده از واردات ما است. یک بخشی دیگر 

هم محصولات فناورانه است.
 هر یک درجه سانتیگراد افزایش دما 

کاهش 10 تا 15 درصدی محصولات کشاورزی
وی با بیان اینکه ســوالات پیش روی ما این اســت که آیا هر چقدر به جلو 
برویم امکان تأمین محصولات راهبردی در داخل کشور فراهم است یا خیر؟ 
آیا می توانیم به مرز خودکفایی برسیم یا این بیشتر یک شعار است؟ گفت:حقیقتاً 
اگر بخواهیم تحلیل کنیم چالش های زیادی در پیش رو داریم.  کشور خشک و 
نیمه خشک هستیم و میزان بارندگی در طول سه دهه گذشته از 250 میلیمتر 
به 220 میلیمتر کاهش پیدا کرده است، بنابراین ما به سمت خشکسالی بیشتر 

سوق پیدا می کنیم. 
از طرفی شاهد تغییر اقلیم در دنیا نیز هستیم. کشور ما هم از آن مستثنی نیست. 
بر اساس آخرین مقالاتی که در دنیا  در خصوص تغییر اقلیم منتشر شده، هر یک 
درجه سانتیگرادی که دمای زمین افزایش پیدا می کند، به طور متوسط 10 تا 15 

درصد محصولات کشاورزی کاهش پیدا می کند.
معاون وزیر جهاد کشــاورزی افزود: از آن طرف در داخل کشــور  منابع آبی 
کاهش پیدا کرده است. یک روز در بخش کشاورزی 96 میلیارد متر مکعب آب 
مصرف می کردیم، اما در حال حاضر آمار متفاوت است. بر اساس اعلام وزارت 
نیرو حدود 82 میلیارد متر مکعب در بخش کشــاورزی آب مصرف می شود و 
بخش کشاورزی نیز عنوان می کند که این میزان کمتر است. از طرفی متأسفانه 
استفاده درستی از منابع خاکی نکرده ایم و خاکمان را به سمت فقر پیش برده ایم. 

خاک ها درحقیقت غنی سازی لازم را ندارند.
تولید محصولات کشاورزی باید از مسیر دانش بنیانی بگذرد

 به گفتــه وی برای برون رفت از مشــکلات بخش کشــاورزی و تامین 
محصولات راهبردی و غذای مردم باید کشاورزی را دانش بنیان کنیم.  یکی 

دیگر از آثار دانش بنیان شدن بخش کشاورزی حفظ منابع پایه یعنی آب و خاک 
است. اگر می خواهیم کشاورزی را دانش بنیان کنیم باید میزان استفاده از آب را 
کاهش دهیم. به همین جهت  در برنامه هفتم هم پیش بینی شده  که 82 میلیارد 
متر مکعب به 65 میلیارد در پایان برنامه کاهش پیدا کند و دقیقاً این در الگوی 

کشت دیده شده است.
وی با حضور در یک برنامه تلویزیونی، افزود: دانش بنیان شدن یعنی استفاده 
از تمام روش ها و متدهایی که بتواند میزان استفاده از آب را در بخش کشاورزی 
کاهش دهد که این مهم گاهی استفاده از سیستم های آبیاری  نوین است و در 

برخی مواقع نیز رقم جدید کم آب بر و یا جابه جایی تاریخ کشت است.
بیش از 8000 گونه گیاهی داریم

 رئیس ســازمان تات با اشاره به اهمیت حفظ ذخایر ژنتیکی در کشور گفت: 
متأسفانه در طول این ســال ها به ذخایر ژنتیکی  به درستی توجه نکرده ایم.   
جزو هشــت کشور تنوع زیستی دنیا هستیم. 8300 گونه گیاهی داریم. از این 
تعــداد گونه گیاهی، بیش از  2000 گونه با مصرف دارویی اســت و بیش از 
2000 گونه آن نیز فقط متعلق به جمهوری اســلامی است. یعنی گونه بومی 

جمهوری اسلامی است.
وی عنوان کرد: بنابراین یکی از دستاوردهای دانش بنیان شدن هم این است 

که بتوانیم این ذخایر ژنتیکی را حفظ کنیم و درحقیقت آن ها را حراست کنیم.
معاون وزیر جهادکشــاورزی به الگوی کشت نیز اشاره کرد و گفت: الگوی 
کشت بعد از 51 سال در کشور تهیه و تدوین شد. سال گذشته ما این مهم را 
انجام دادیم و مجری آن هم معاونت زراعت وزارتخانه است.   مسئولیت سازمان 
تات در الگوی کشت، به روزرسانی و نظارت است. سال گذشته الگوی کشت 
را فقط برای محصولات زراعی تدوین کردیم. از 125 میلیون تن تولید بخش 
کشاورزی 82 میلیون تن آن حوزه زراعت است و حدود 23 یا 24 میلیون تن آن 
حوزه باغبانی است که اتفاقاً باغبانی نیازمند اجرای الگوی کشت مهمتری است.

وی در بخش دیگری از صحبت هایش به خودکفایی در گندم نیز اشاره کرد 
وگفت: از مجموع 2 میلیون هکتار سطح زیر کشت گندم آبی و 4 میلیون هکتار 
سطح زیر کشت دیم تاکنون بالغ بر 10 میلیون و 200 هزار تن گندم از زارعان 
خریداری شده است که اگر این را اضافه کنیم به میزان بذری که کشاورزان برای 
خودشان نگه می دارند  و مقداری که ممکن است به  صنف و صنعت بدهند، 
ما می توانیم حدود 2.5  تا 3 میلیون تن هم به این عدد اضافه کنیم. از طرفی 
در هر ماه یک میلیون تن گندم نیاز داریم و 1.5 میلیون تن هم در مجموع نیاز 
صنف و صنعت است؛ بنابراین کل نیاز کشورمان 13.5 میلیون تن است. امسال 
با 10.5 میلیون تن تولید و میزانی که کشاورزان برای خودشان نگه داشته اند در 

آستانه خودکفایی هستیم.
وی علت افزایش تولید گندم را قیمت قابل قبول خرید تضمینی، تامین بذر و 

کود به موقع عنوان کرد.
نکویی با بیان اینکه امسال الگوی کشت را یک ماه دیگر تقریباً شاید هم کمتر 
ابلاغ می کنیم، گفت:الگوی کشت امسال  محصولات باغبانی را هم شامل 

می شود.
98 درصد بذر محصولات زراعی از داخل تامین می شود

 معاون وزیر جهادکشاورزی در ادامه به وضعیت تولید بذر در کشور اشاره کرد 
و گفت: 98 درصد بذر محصولات زراعی از داخل کشور تأمین می شود. صد 
در صد بذر گندم موجود از داخل تامین می شود. در مجموع سازمان تحقیقات 
آموزش و ترویج 560 هزار تن میانگین سالانه تولید بذر محصولات زراعی دارد 

و این معادل یک میلیارد دلار است. اگر این میزان را تولید نمی کردیم یعنی کشور 
باید یک میلیارد دلار بذر وارد می کرد.

وی اضافــه کرد: در حال حاضر بذرهای هیبرید ذرت را داخل کشــور تولید 
می کنیم و بخشــی از بذرهای هیبرید را صادر می کنیم، همچنین بعضی از 
بذرهای ســبزی وصیفی را وارد می کنیم که بالغ بر 100 تا 120 میلیون دلار 

ارز از کشور خارج می شود.
خیــام نکویی با اشــاره به اینکه عدم وجود آمــار و اطلاعات دقیق یکی از 
چالش های بخش کشاورزی است، گفت: سال گذشته نمایشگاهی را در محضر 
مقام معظم رهبری داشتیم، یکی از سؤالات ایشان این بود که در طول سال ها 
به من گزارش می کنند برای آمار و اطلاعات و داده های بخش کشاورزی دقیق 
نیست که کاملًا ایراد ایشان درست است. یکی از اقداماتی که خوشبختانه تعدادی 
از شرکت های دانش بنیان متمرکز شده اند، این است که با استفاده از اطلاعات 
ماهواره ای و فناوری  بتوانند ســطح زیرکشت محصولات مختلف را به طور 

تقریبی با میزان تولید آن برآورد کنند.
وی تصریح کرد:البته یک مرکز تولید داده های بخش کشاورزی را در سازمان 
تات ایجاد کرده ایم و با چند شــرکت دانش بنیان بخش خصوصی هم در این 
بخش تعامل کردیم تا برای اولین بار یک آمار موجه و قابل قبول و مستند بر 

داده ها و اطلاعات ماهواره ای در داخل کشور داشته باشیم.
خیــام نکویــی در ادامه گفت: حدود 4.5 تا 5 میلیون بهــره بردار در بخش 
کشاورزی داریم که این 125 میلیون تن محصول کشاورزی را تولید می کنند. 
از میزان حدود 82 میلیون تولیدات زراعی، حدود 23 یا 24 میلیون تولیدات باغی 
و 18 میلیون هم تولید دامی و طیور و عسل و تولیدات شیلاتی است. نکته ای  
که وجود دارد این است که از این تعداد بهره بردار، حدود 70 درصد آن ها یا کم 
سواد هستند یا سواد بسیار ابتدایی دارند. در بخش کشاورزی میانگین سن بهره 
بردارها  54 سال است و ما دچار یک چالش بزرگ در آینده بخش کشاورزی 

هستیم و کشاورز جوان نداریم.
وی عنوان کرد: در این راســتا سال گذشته 42 هنرستان کشاورزی را فعال 
و بیش از 3000 فرزند کشــاورز را وارد این هنرستان ها کردیم. البته آموزش و 
پرورش هم 102 هنرستان کشاورزی دارد و منتها  باید دو اقدام مهم را در بخش 
کشاورزی انجام دهیم که یکی از آنها تربیت کشاورزان آینده از فرزندان کشاورز و 
دیگری در حوزه رشته های تحصیلات تکمیلی برای تأمین نیازهای شرکت های 

دانش بنیان کارشناس و اعضای هیئت علمی است.
عملکرد پسته بین 600 تا 700 کیلو است

خیام نکویی در پایان به تولید پسته در ایران اشاره کرد و گفت: در تولید پسته 
در دنیــا، رتبه دوم را داریم.  در شــرایط خیلی مطلوب حدود یک میلیارد دلار 
ارزش صادرات پسته است، ولی متأسفانه پسته که عمده ترین محور تولید آن 
در استان های کرمان و استان های جیرفت است به سمت شمال کشور پیش 
می رود. درحقیقت دو هفته گذشته نقشه راه را برای پسته و دانش بنیان شدن 
پسته ترسیم کردیم و ما نیاز به هیچگونه گسترش باغات پسته نداریم. ولی 

متأسفانه میانگین عملکرد پسته ما در حال حاضر بین 600 تا 700 کیلو است.
وی اضافه کرد: البته در مواردی تا 2 تن، 3 تن یا حتی 4 تن هم برداشت پسته 
داریم، ولی آن برای مزارع و باغات درجه یک است و این در حالیست که اکثر 
باغات ما درجه سه هستند. بنابراین باید به سمتی  برویم که باغات درجه سه را 
در پسته باغات درجه دو کنیم و تمام تمهیدات لازم را از منظر تغذیه، نیاز کودی 

و فعالیت های دانش بنیانی در این حوزه در نظر بگیریم.


